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وزيرامور اقتصادي و دارايي از تخلفات گسترده شبكه بانكي در سال هاي گذشته خبر داد

فساد 12هزار ميليارد توماني
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گروه اقتصادی ش�هروند| سه سال از افشای فساد 
3 هزار میلیاردتومانی می گذرد؛ پرونده ای که هم اعداد و 
ارقام مندرج در آن شگفت انگیز بود هم مناصب افرادی 
که در آن متهم شدند. گذش��ته از آن در تمام ماه هایی 
که گذشت رقم س��ه هزار  میلیاردتومان رکورددار فساد 
اقتصادی بود. به عبارت دیگر این پرونده به معیاری برای 
سنجش در این حوزه تبدیل شد اما با خبری که دیروز 
وزیر اقتصاد اعلام کرد ظاهرا رکوردها در زمینه اختلاس 
و فس��اد اقتصادی جابه جا ش��ده و رقم ها هم با توجه به 
نرخ تورم افزایش یافته اس��ت. علی طیب نیا از کش��ف 
فس��اد بانکی ۱۲ هزار میلیاردتومانی خبر داد هرچند از 
ذکر بیشتر جزییات این موضوع خودداری کرد و گفت: 
پروسه شروع این فساد مالی به دو سال قبل بازمی گردد و 
افراد متخلف در قالب تأسیس یک شرکت اقدام به جعل 
سند و دریافت وام می کردند. به گفته وزیر اقتصاد، رقم 
۱۲ هزار میلیاردتومان مربوط به یک دوره مالی است و با 
مذاکراتی که با مدیرعامل بانک صورت گرفت مشخص 
شد تمام وجوه به شبکه بانکی بازگشته و آسیبی از این 

موضوع به بانک و منابع سپرده گذاران وارد نشده است.
وزیر اقتصاد در توضیح این تخلف افزود: این تخلف در 
قالب یک شرکت کاغذی ش��کل گرفت که با همکاری 
ماموران برخی دستگاه ها، افراد بازنشسته و بعضا شاغل 
در حوزه جعل سند در مالیات و برای دریافت وام از بانک 
کشف شد. یکی از شرکت ها از فاکتور جعلی این شرکت 
استفاده کرده و داوطلبانه ۱۲0 میلیاردتومان به سازمان 
مالیاتی پرداخت کرده تا کارهایش پیش برود. به گفته 
طیب نیا، عوامل فساد مذکور هم اکنون در زندان هستند 
و با توجه به خلأ ص��دور ضمانتنامه های بانکی از طریق 
س��امانه ای که در این زمینه راه اندازی شده است، دیگر 
امکان صدور ضمانتنامه جعلی وجود ندارد و راه آن بسته 

شده است. 
تضمین نمی دهیم فساد اقتصادی رخ ندهد

این عضو کابینه دولت یازدهم در پاس��خ به این سوال 
که طی روزهای اخیر وزیر دادگس��تری اعلام کرده بود 
با این وضع نظام بانکی هر لحظه امکان تکرار یک فساد 
3 هزارمیلیاردی دیگر هس��ت، چه تضمینی است این 
فسادها تکرار نشود؟ گفت: کسی نمی تواند تضمین دهد 
ولی تلاشمان این اس��ت که زمینه بروز و ظهور فساد را 
کم کنیم ولی همیشه امکان بروز فساد در سیستم های 
اقتصادی است. هر چقدر پیشرفته تر هم شود افرادی که 

در این حوزه عمل می کنند نیز پیشرفته تر می شوند.
سازمان مالیاتی و گمرک در معرض فسادند

وی با بیان این که یکی از حوزه هایی که همیش��ه در 
معرض فساد بوده و هست سازمان امور مالیاتی است و 
گمرک نیز می تواند در معرض این ش��رایط قرار بگیرد، 
تصریح ک��رد: البته در ای��ن مورد نظ��ام جامع مالیاتی 
سال هاست در دستورکار س��ازمان مالیاتی قرار گرفته 
و در این دولت به آن سرعت بیش��تری داده شده است. 
3۲پروژه برای این که مالی��ات از وضع عادی به مطلوب 

برسد نیز اجرایی شده است.
قطع ارتباط چهره به چهره با موديان 

طیب نیا البته از راه اندازی پای��گاه اطلاعاتی مودیان 
مالیاتی خب��ر داد و گفت: در این سیس��تم بن��ا داریم 
روش های مالیاتی براس��اس استانداردهای بین المللی 
اصلاح شود.  هیچ پرونده مالیاتی بدون اظهارنامه انجام 
نمی شود. سیستم کاملاً الکترونیکی می شود و رسیدگی 
به پرونده ها به صورت یک خط تولید توس��ط ماموران 
مختلف و در نقاط جغرافیایی مختلف انجام می شود. با 
این سیستم ارتباط چهره به چهره ماموران مالیاتی به طور 
کامل قطع می شود. وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان 
این که آس��تان قدس رضوی از پرداخت مالیات معاف 
است، افزود: شرکت های اس��تان ها و نهادهای عمومی 
از معافیت مالیاتی برخوردار نیستند ولی آستان قدس 

معاف است.

انتشار آزاد اطلاعات چشم اسفنديار فساد 
وزیر اقتصاد ضمن تأکید بر این که اصلاح ش��یوه ها و 
روش های کاری یکی از مقولاتی اس��ت که در مبارزه با 
فساد نقش اساسی دارد، ادامه داد: انتشار آزاد اطلاعات 
چشم اسفندیار فس��اد اس��ت. برای مقابله با فساد باید 
اطلاعات به صورت کامل منتش��ر ش��ود و در دسترس 
مردم ق��رار گی��رد. باید به س��متی برویم ک��ه تمامی 
مزایده های دولتی و معام��لات دولتی به صورت برخط 
در اختیار مردم قرار گیرد. این عضو کابینه دولت یازدهم 
رقابت سازی را از دیگر ابزارهای مبارزه با فساد برشمرد 
و افزود: یک��ی از رانت های فروش نف��ت ارز چندنرخی 
است و طبیعتاً کسی که ارز ارزان می گیرد سود می برد. 
سودهای ترجیحی و متعدد در نظام بانکی نیز شرایط را 
به گونه ای می کند که کسی که به منابع ارزان دسترسی 

پیدا کند سود سرشار می برد.
بودجه کسری ندارد

طیب نیا در ادامه این نشس��ت در پاسخ به این سوال 
که دول��ت راهکارهای ابت��کاری و جبران��ی به عنوان 
جایگزی��ن درآمدهای نفتی با کاهش بیش��تر قیمت 
نفت در نظر گرفته است، گفت: دولت هیچ گونه نگرانی 
برای س��ال جاری ندارد و بودجه امسال بدون کسری 
به صورت قطعی در بخش عملکرد بس��ته خواهد شد. 
وی با اشاره به تفاوت های کسری بودجه و عدم تحقق 
بودجه، گفت: کسری بودجه، یعنی این که دولت هزینه 

کند و در مقابل آن، درآمدی نداشته باشد؛ در این گونه 
موارد دولت باید اس��تقراض کند. این اس��تقراض یا از 
بانک مرکزی اس��ت که باعث افزایش پایه پولی و تورم 
می ش��ود یا از طریق بانک های تجاری است که باعث 
کاهش وام دهی به مردم می شود و اثر رکودی و تورمی 
دارد و دیگری، استقراض خارجی است که آثار خود را 
در پی دارد. وزیر اقتصاد با اعلام این که برای امسال عدم 
تحقق درآمدها به میزان »کم« را پیش بینی می کنیم، 
در بیان دلیل آن گفت: در ش��ش ماهه اول  سال وضع 
فروش نفت مناسب بود به طوری که قیمت فروش هر 
بشکه نفت 4 دلار بیش از قیمت پیش بینی شده نفت 
در بودج��ه 93 بود. این درحالی اس��ت که درآمدهای 
حاصل از فروش نفت چند ماه پس از فروش به دس��ت 
می آید.  وی با تأکید بر این که برای  سال جاری چندان 
نگران کاهش درآمدهای نفتی نیستیم، تصریح کرد: 
در حوزه مالیاتی وضع درآمدها مناسب است به طوری 
که رشد درآمدها 4۲ درصد پیش بینی شده بود درحال 
حاضر عملکرد نظام مالیاتی 95 درصد محقق شده که 
نسبت به سال های گذشته بی سابقه بوده است. طیب نیا 
همچنین تأکید کرد: بودجه  سال آینده تنظیمی دولت 
که توسط رئیس جمهوری به مجلس ارایه خواهد شد، 
بدون هرگونه کسری بودجه است و براساس برآوردهای 
واقعی از درآمدهاس��ت و نسبت به آن اطمینان نسبی 
داریم ک��ه درآمدهای پیش بینی ش��ده در آن محقق 
خواهد شد. او با تأکید بر این که بودجه  سال آینده بدون 
کسری بودجه بسته شده است، خاطرنشان کرد: با توجه 
به عوامل موثر در درآمدهای نفتی، درآمدهای دولت در  
سال آینده به گونه ای پیش بینی شده است که محقق 
شود و بودجه بدون کسری باشد و اگر با اندکی تفاوت 
محقق نش��ود، با کاهش هزینه های غیرجاری کسری 
را جبران می کنیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: 
در ح��وزه واگ��ذاری دارایی های س��رمایه ای و اموال و 
دارایی های دولت و گمرک، درآمد دولت مناسب بوده 
و هزینه های جاری منقبض ش��ده است. درعین حال، 
۲۱ ه��زار  میلیارد توم��ان پرداخت ب��رای هزینه های 
عمرانی توس��ط دولت تاکنون انجام شده و امید است 
تا پایان  س��ال بتوانیم هزینه های عمرانی را به بیش از 
30 هزارمیلیاردتومان برس��انیم که بی س��ابقه خواهد 
بود. درحال حاضر پرداخت ه��ای عمرانی از 50 درصد 

پیش بینی شده فراتر رفته است.

رئیس سازمان توسعه و تجارت: صادرات 
نیروی کار 32 میلیون دلار کاهش يافت

 عیسی کلانتری: بازار صنايع غذايی
 در انحصار 500 نفر است

 خسروتاج:
 احتمال تغییر شیوه نصب قیمت روی کالاها

دبیر انجمن نان  صنعتی: قیمت نان صنعتی 
هم 30 درصد افزايش يافت

عقبايی: قیمت مسكن تا اواسط  سال آينده 
گران نمی شود

مديرکل راه و شهرسازی تهران: رشد 
6 درصدی سرمايه گذاری در بخش مسكن

 کاهش 32 درصدی
 ارزش تجارت چمدانی در 8 ماه 

مديرعامل بانک مسكن: افزايش وام خريد 
مسكن در دست بررسی است

منابع ترکیه ای: ايران پلمب باک 
کامیون های ترکیه ای را يک هفته عقب 

انداخت

 سنديكای کاغذ و مقوا: 
افت قیمت کاغذ به دلیل افزايش واردات

 رئیس اتحاديه میوه فروشان
نارنگی پاکستان اصلا قابل خوردن نیست

رشد 77 درصد واردات خودرو در 8 ماه

عسگری: 95 درصد درآمد مالیاتی محقق 
شد

 صادرات خدمات فنی مهندسی
 60 درصد کاهش يافت

 سازمان حفظ نباتات: استفاده از هورمون
 برای رسیدن گوجه فرنگی ممنوع

 تخفیف 65 هزارتومانی بلیت
 مسیر دريايی خرمشهر - بصره

بدون شرح

گزيده خوانی

 80 درصد کالاهای آرايش�ی س�می است| 
محمدحسین برخوردار رئیس مجمع واردات با اشاره 
به این ک��ه ۸0 درصد کالاهای آرایش��ی و عطریجات 
در کشور قاچاق است، گفت: معلوم نیست ترکیبات 
سرب و آرسنیک در داخل مواد آرایشی قاچاق مطابق 
استاندارد اس��ت یا نه. وی ادامه داد: اکثر محصولات 
لوازم آرایشی و بهداشتی، کرم های پودر و مواد ساخت 
ریمل های آرایشی معلوم نیست از کجا آمده و آنها را 

در داخل با جعل نام برندهای معتبر تولید کرده اند.

 100 هزار نف�ر را ب�رای کار به خ�ارج اعزام 
می کنی�م| عل��ی ربیعی وزی��ر تع��اون، کار و رفاه 
اجتماعی از برنامه ریزی ب��رای اعزام ۱00هزارنفری 
نیروی کار به خارج از کشور در نیمه اول  سال 94 خبر 
داد و گفت: این رقم جهت گیری وزارتخانه است و هر 

میزان از آن محقق شود به نفع کشور است.

   واکنش پتروش�یمی های ايران به سقوط 
قیمت نفت| عباس شعری مقدم معاون وزیر نفت 
با اشاره به صدور 6 میلیارددلار پتروشیمی از ایران در 
س��ال جاری، اعلام کرد: کاهش قیمت جهانی نفت 
روی صادرات محصولات پتروش��یمی ها با سوخت 
مایع تأثیرگذار است اما تغییرات قیمت نفت در آن 
دسته از پتروش��یمی ها که از گاز طبیعی به عنوان 

خوراک استفاده می کنند، تأثیر قابل توجهی ندارد.

   پرواز ته�ران - نجف؛ 2میلی�ون تومان| 
درحالی ک��ه ۲0 روز پی��ش قیمت پ��رواز تهران - 
نجف بی��ن یک میلی��ون و ۲50 ت��ا یک میلیون و 
600 هزار تومان در نوسان بود که با نزدیک شدن به 
اربعین حسینی)ع( نرخ پرواز مذکور در بازار سیاه با 
رشد بیش از 40درصدی از مرز ۲میلیون تومان عبور 

کرد.

   تمام 12 هزار  میلیارد تومان به شبكه بانكی برگشت                                         تضمین نمی دهیم فساد اقتصادی ديگری رخ ندهد

شهروند| بعد از مدت ها انتظار دیروز در جلسه هیأت 
واگذاری پرونده استقلال و پرسپولیس روی میز بررسی 
قرار گرفت ت��ا دوباره دو ش��رکت قیمت گذاری ش��وند 
پروسه ای که چند س��ال پیش هم طی شد و سرخابی ها 
نه براس��اس دارایی ها بلکه بر مبنای ارزش برندش��ان و 
البته تعداد هواداران قیمت خورند در همان روزها نه تنها 
قیمت بلکه اساس نرخ گذاری با انتقاد به خصوص از سوی 
آبی ها روبه رو شد. آنها می گفتند وقتی هیچ معیاری برای 
س��نجش وجود ندارد ش��رکت ارزش گذار از کجا به این 
نتیجه قاطع رسیده که تعداد هواداران پرسپولیس بیشتر 
از استقلال است. به هرحال و با وجود تمام انتقادها، حتی 
قیمت خوردن شرکت ها هم باعث نشد طلسم بشکند و 
گره از کار واگذاری دو باش��گاه آبی و قرمز باز ش��ود. از آن 
روز تا امروز دو باش��گاه، وزارت ورزش و نماینده ویژه اش 
و س��ازمان بارها و بارها موعد واگذاری را از این ماه به ماه 
بعد موکول کردند. در این مدت هم دس��تکم سرد و گرم 
چشیده های پرونده خصوصی سازی می دانستند که این 
گره به همین سادگی ها باز نخواهد شد. به هرحال بعد از 
چند روزی انتش��ار خبر امیدوار کنن��ده از قیمت گذاری 
دو باش��گاه در اولین روز هفته، جلس��ه هی��أت واگذاری 
تشکیل ش��د و ظاهرا مهم ترین موضوعی که در مورد آن 
رایزنی هم صورت نگرفت قیمت گذاری دو باش��گاه بود. 
گزارش ها هم حکایت از آن دارد که در این جلسه اعضا به 
شنیدن گزارشی از روند و نحوه واگذاری سهام این دو تیم 

پرطرفدار اکتفا کردند.
صورت های مالی اشكال داشت

نتیجه این که پروسه قیمت گذاری باز هم به تأخیر افتاد 
و این بار قرار اس��ت دو هفته دیگر پرونده این دو باش��گاه 
در هی��أت واگذاری ب��ه جریان بیافتد دلی��ل تأخیر هم 
البته چندان غیرمنتظره به نظر نمی رس��ید؛ اشکال در 
صورت های مالی. اصولا دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
براساس گزارش ها هنوز از سایه زیان دهی خارج نشده اند 
از سوی دیگر ظاهرا متولیان باش��گاه هم سر ناسازگاری 
دارند و بعد از طی س��ال ها هنوز تصمیم به شفاف سازی 
نگرفته اند. نمونه آن هم اموال یکی از دو باشگاه بود که بعد 
از انتشار اخباری در مورد قیمت گذاری ناگهان رونمایی 
ش��د اموالی که تا پیش از آن در هیچ کدام از صورت های 
مالی و لیس��ت دارایی ها به چش��م نمی خورد. به هرحال 
آن طور که خبرگزاری ها گزارش داده اند در جلسه دیروز 

هی��أت واگذاری به دلیل اش��کال صورت ه��ای مالی دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس، قیمت گذاری انجام نشده 
و قیمت گذاری این دو باشگاه به ۲ هفته آینده موکول شد. 
ایسنا هم به نقل از یک مقام مسئول در سازمان خصوصی 
اعلام کرد صورت های مالی دو باش��گاه ایرادهایی داشت 
بنابراین قرار شد این موضوع دوباره در جلسه بعدی هیأت 
واگذاری مطرح شود. به گفته او در این جلسه تنها گزارشی 
از روند واگذاری این دو باش��گاه ارایه و نقطه نظرات اعضا 
مطرح شد که نویدبخش نزدیک شدن به مرحله واگذاری 
اس��ت!نکته دیگر این که به گفته همین مقام مسئول در 
سازمان خصوصی سازی نه تنها صورت های مالی این دو 
باشگاه به تأیید حسابرس نرسیده بلکه باشگاه ها هم در 
مورد تأیید صورت های مالی خود با تردید اقدام می کنند. 
این درحالی اس��ت که در صورت های مالی ارایه ش��ده، 
صورت طلبکارهای واقعی و میزان بدهی مشخص نیست. 

قیمت گذاری شايد دو هفته ديگر
دست آخر این که اگر اشکالات تا دو هفته دیگر برطرف 
شود استقلال و پرس��پولیس دی ماه برای فروش، آگهی 
خواهند ش��د اما در غیر این صورت هم آن طور که ایسنا 
گزارش داده قطع به یقین واگذاری تا پایان  سال صورت 
خواهد گرفت. این همه در شرایطی است که پیش از اعلام 
نتایج رایزنی ها در هیأت واگ��ذاری همین خبرگزاری از 
قیمت گذاری ۱50 تا ۲00 میلیارد تومانی باشگاه ها خبر 
داده بود.  اما اگر این دو ورزش��گاه در قیمت گذاری لحاظ 
نشود، قیمت ۱50 میلیارد تومانی برای هر یک از این دو 
باش��گاه در نظر گرفته می ش��د! به هرحال توپ ناکامی 
واگذاری استقلال و پرسپولیس فعلا در زمین مدیران دو 

تیم است. 
مدير عامل ها مقصرند

میرعلی اش��رف پوری حس��ینی رئیس کل س��ازمان 
خصوصی س��ازی هم در این مورد به صراحت اعلام کرد: 
مدیران اس��تقلال و پرس��پولیس تاکنون به بهانه های 
مختلف از امضای صورت های مال��ی امتناع کرده اند. وی 
افزود: هفته گذشته نیز جلسه ای با اعضای هیأت مدیره 

استقلال و پرس��پولیس داشتیم که قرار ش��د در هفته 
جاری صورت ه��ای مالی این دو باش��گاه امضا ش��ود. او 
درخصوص اصرار این سازمان بر امضای صورت های مالی 
دو تیم س��رخابی تأکید کرد: لازمه برگزاری مجامع این 
دو باش��گاه، تهیه و امضای صورت های مالی است تا پس 
از آن کار حسابرس��ی انجام و مجمع عمومی استقلال و 
پرسپولیس برگزار شود. بعد از آن نیز قیمت گذاری سهام 
این دو تیم انجام و در هیأت واگذاری مطرح می ش��ود که 
پس از تأیید این هیأت، مزایده واگذاری س��هام سرخابی 
برگزار خواهد شد. وی اضافه کرد: البته همزمان با پیگیری 
انجام امضای صورت های مالی اس��تقلال و پرسپولیس، 
کار کارشناس��ی و قیمت گذاری سهام این دو تیم توسط 
سازمان خصوصی سازی برای اس��تفاده از زمان درحال 
انجام است. او تصریح کرد: براساس قانون فعلی، استقلال 
و پرسپولیس جزو گروه ۲ واگذاری ها هستند که ۸0 درصد 
سهام آنها باید به بخش خصوصی واگذار شود؛ هرچند از 
نظر قانون منعی برای عرضه ۱00 درصد سهام آنها وجود 

ندارد.
سرخابی ها هنوز زيان می دهند

مهدی عقدایی معاون اسبق سازمان خصوصی سازی 
که زمانی مقدم��ات فروش دو باش��گاه را فراهم می آورد 
و اصولا این پرونده در زمان او رس��ما به جریان افتاده در 
این خصوص معتقد اس��ت که نباید در مورد واگذاری دو 
باشگاه مس��ائل امنیتی را نادیده بگیریم. او به »شهروند« 
گفت: واگذاری استقلال و پرسپولیس به لحاظ امنیتی باید 

با دقت بیشتری به فروش برس��د چون هوادار دارند. یک 
باشگاه ممکن است بتواند رئیس جمهوری یا وزیر را هم 
عوض کند. بنابراین از لحاظ سیاسی بسیار مهم است که 
تنش سیاسی و امنیتی ایجاد نشود. او درخصوص گذشته 
این واگذاری و دلایلی که به نتیجه رسیدن آن را تا به امروز 
عقب انداخته تأکید کرد: زمان��ی که پرونده واگذاری این 
دو باش��گاه به جریان افتاد هر دو باشگاه اموالی نداشتند 
ما تلاش داش��تیم برای آنها از طریق دولت دارایی هایی 
منتقل کنیم. دلیل تأخیر در واگذاری هم به همین عامل 
بود چون مگر می شود یک باشگاه زمین تمرین نداشته 
باش��د. البته عمر ما کفاف نکرد ولی به هرحال اگر من در 
سازمان خصوصی س��ازی می ماندم قطعا همان  سال دو 
باش��گاه را واگذار می کردم.به گفته عقدایی؛ دولت سالی 
5 میلیارد توم��ان حداقل به صورت رس��می پول به این 
باشگاه ها بودجه می دهد و این یعنی ضرر مضاعف که با 
هر تأخیر بیشتر و بیشتر می ش��ود. نکته دیگر این که دو 
باشگاه زیان ده بودند و به نظر من امروز هم سودده نیستند 
چون اگر س��ودده بود در بورس س��هام واگذار می شدند.

او افزود: اصلا یکی از دلایلی که س��هام این دو باشگاه در 
بورس عرضه نشد زیان ده بودن آن بود. بحث مدیریتی هم 
یکی دیگر از نکات حایز اهمیت به نظر می رسد. عقدایی 
خاطرنش��ان کرد: در آن زمان مصوبه ای از دولت گرفتیم 
که برای مدیریت موفق باشگاه یک درصد مدیریتی را به 
کسانی که حرفه ای ورزش هستند و پیشکسوت محسوب 
می شوند واگذار کنیم و بقیه را به هواداران انتقال دهیم. 
البته مشکل این بود که چه کس��ی را باید هوادار بنامیم 
چون در زمان عرضه ش��اید غیرهوادار هم در صف خرید 
قرار بگیرد. درنهایت هم فرض بر این ش��د که اگر کسی 
سهم را خرید هوادار تصور شود یعنی چه بهتر که با خرید 

سهام یک غیرهوادار هم به هوادار تبدیل شود.

صورت های مالی اشكال داشت پرونده سرخابی ها ديپورت شد
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ملودرام اقتصادی

 صدا و تصویر هر دو نامناسب است. صد رحمت 
ب��ه موتورخان��ه و س��ر و ص��دای عب��ور قط��ار. 
دستگاه های ریسندگی و بافندگی در کارخانجات 
نساجی جور دیگری س��ر و صدا به راه می اندازند. 
از تصویر ک��ه دیگر نگویم. آن قدری ه��وا از گرد و 
خاک فعالیت دستگاه ها غبارآلود است که چشم 
چش��م را نمی بیند. قدری که دقت کنی ذرات نخ 
و پنبه و الیاف را روی هوا می بینی که غوطه ورند 
و آم��اده نفوذ به ریه و چش��م و دهان. ام��ا در این 
شرایط چند کارگری سفت و سخت چسبیده اند به 
کارشان. نگاه با تعجب من را با نگاهی غریب جواب 
می دهند. در میان آن همه سروصدا و غبار معلق 
در آسمان، منظور یکدیگر را خوب می فهمیم. با 
چشمانم هزاران س��وال را در یک نگاه جا می کنم 
و او نیز با همین ترفند جوابم را می دهد. به راستی 
که کار کردن در آن فضا با آن شرایط تنها به خاطر 
غیرت و عشق به خانواده ای است که مردشان را هر 
روز صبح به کارخانجات ریسندگی راهی می کنند. 
مردی که این روزها به شدت افت شنوایی گرفته 
و کم کم دارد مطمئن می ش��ود که ریه هایش نیز 
دیگر مثل قبل کار نمی کنن��د. او اما امروز راضی 
اس��ت و به قول خودش »باید کار کرد دیگر، همه 
که پشت میزنشین نمی شوند.« او راست می گوید 
هر کس��ی س��هم خودش را دارد با این تفاوت که 
برخی پشت میزنش��ین ها همیشه نیم نگاهی به 
سهم مردان میدان دارند. قدم هایم را در راهروی 
کارخانه تندتر می کنم. دیگر به سختی تنفس و 
صدای مهیب ماش��ین آلات فکر نمی کنم. فکرم 
می رود سمت محصول نهایی که از این مشقت ها 
بیرون می آید. به لباس های تن��م نگاه می کنم و 
می فهمم که محصول دس��ت کارگر میانسال و 
کم شنوای کارخانه ریسندگی در حاشیه گیلان 
امروز نه تنها بر تن من نیس��ت بلکه اطرافیانم هم 
علاقه ای به استفاده از دسترنج او و هم صنفانش 
ندارند. ما ترجی��ح می دهیم خارجی بپوش��یم، 
چون ایرانی اش نامرغوب اس��ت؛ جنس رقیب اما 
با کیفیت تر، به روز تر و ارزان تر تنها تفاوت اش این 
است که بی سروصدا با قایق های تندرو و در خواب 
غفلت مسئولان مرزها را رد می کند و در پاساژهای 
شیک و بالای شهر، می نشیند جای دسترنج مرد 

کم شنوا و غریب کارخانه ریسندگی.

علی اکبرزاده
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کازا گرند دیسپچ

   آب  برای فرمانداران آمريكايی حیاتی است:  
ایالت های غربی آمریکا در رویارویی با کاهش ذخایر 
آب  س��عی دارند  هرقطره آب را در سد حفظ کنند 
و مدیریت این منب��ع را بهینه کنند. به عبارت دیگر 
بحران بی س��ابقه آب در آمریکا سبب شده مدیران 
پرداختن به موضوع تامین آب را در صدر فهرس��ت  
مس��ئولیت های خود قرار دهند.  در همین زمینه 
هفت فرماندار غرب آمریکا همراه کارشناس��ان آب 
گردهم جمع می شوند تا درباره مدیریت منابع آب 
برای 40 میلیون ساکن  این بخش برنامه ریزی کنند.
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